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 آمادگی بخش های ویژه بیمارستان ها 
در مواجهه با موج هشتم کرونا

 نایب رئیس انجمن مراقبت های ویژه ایران با اعلام آمادگی بخش های 
ویــژه بیمارســتانی در مواجهــه با مــوج جدید کرونــا، گفت: اگــر نیازهای 
دارویــی بخش هــای ویژه برآورده شــود بخوبی از ایــن همه گیری نیز گذر 

خواهیم کرد.
محمدرضــا هاشــمیان افزود: در بیمارســتان هایی کــه از متخصصان 
مراقبت هــای ویژه اســتفاده می شــود، میزان مــرگ و میر ناشــی از کرونا 
کاملًا کاهشــی است ولی با وجود این، هنوز برنامه منظمی برای استفاده 
از فــارغ التحصیــلان ایــن رشــته در کشــور نهادینــه نشــده و ایــن مســأله 
بزرگترین فاصله ما با دنیا در مورد استفاده و بهره مندی بخش های ویژه 

از فوق تخصص های مراقبت های ویژه است.
ایــن فوق تخصص مراقبت های ویژه گفت: با وجود اینکه یکســری از 
تکنولوژی هــای موجود در کشــورهای پیشــرفته را در اختیــار نداریم اما با 
تلاش پزشکان و پرستاران متعهد در اوج بیماری و حجم بالای مبتلایان 
بــه کرونا شــاهد مرگ و میــر قابل قبول تری نســبت به کل دنیا در کشــور 

بودیم.
وی اظهــار داشــت: هنــوز بخش های ویژه بیمارســتانی نظــام دقیقی 
ندارنــد در حالــی که این بخــش، معیار پیشــرفت یک کشــور در افزایش 
طول عمر و کاهش مرگ و میر اســت و انتظار می رود وزارت بهداشــت، 
دولــت و مجلــس بــه نظام منــد کــردن بخش هــای ویــژه بیمارســتانی و 

اهمیت آن در سلامت و بهره وری کشور توجه کنند.
هاشــمیان ادامــه داد: نیــاز دارویی کــه در بخش های ویــژه به صورت 
اســتاندارد تعریــف شــده اســت، درصــد بالایی از آن در کشــور مــا وجود 
ندارد یا با کســری مواجه اســت. در همین رابطه از وزارت بهداشت برای 
مهیا کردن آنها درخواســت شــده که در صورت رفع آن مراحل درمان و 
بهبودی بیماران ســریع تر انجام خواهد شد و بار هزینه بر نظام درمان را 

کاهش خواهد داد.

شهردار تهران خبر داد

بودجه بیش از ۶۰ هزارمیلیاردی شهرداری در ۱۴۰۲
شــهردار تهران گفت: بودجه سال آینده شــهرداری تهران قطعاً بیش از 

۶۰ هزار میلیارد تومان است.
بــه گــزارش ایســنا، علیرضا زاکانــی در جمع خبرنــگاران در خصوص 
انتشــار لیست املاک واگذار شده در شهرداری تهران، گفت: می خواهیم 
حق و حقوق شهر را بازگردانیم. این املاک در گذشته دست مجموعه ای 

بوده اما اکنون آن را از مجموعه ها پس گرفته ایم.
وی بــا تأکیــد بر اینکه منعی برای انتشــار لیســت وجود نــدارد، افزود: 
این لیست باید صحت سنجی شود. ما برخوردهای قانونی خود را انجام 
می دهیم و همواره گفته ایم باید با گردن کلفت ها و قوی ترین ها برخورد 
کرد اما اینکه بخواهیم اســم بیاوریم را نمی توانم. از من لیست و اسامی 
افــراد بــزرگ را بخواهیــد. مــن حق نــدارم آبروی فــردی را ببــرم. در ۲۰ 
ســال گذشــته اســامی متعددی از جمله معاون رئیس جمهور را برده ام 
امــا عــده ای می خواهند التهــاب در جامعه ایجاد کنند. ســالیان گذشــته 
در حــوزه امــلاک واگذار شــده اغماض صــورت گرفته بــود و قراردادهای 

اشتباهی نوشته شده بودند.
زاکانــی تأکیــد کــرد: لوگــوی شــهروند ۶۰۰ میلیــارد تومان بود اما ســه 
میلیــارد تومان فروخته شــد و به گونه ای فروخته شــده بــود که می گفتند 
امــکان نــدارد بتــوان این لوگو را پس گرفــت اما ما اقدام کردیــم و لوگو را 

پس گرفتیم.
شــهردار تهــران درباره قــرارداد یــک میلیــارد و ۶۰۰ میلیــون تومانی 
ســازمان فرهنگی هنری شــهردار تهــران با یکی از خواننده هــا گفت: این 
کاری است فاخر که برای حاج قاسم خوانده شده و هم دکلمه بوده، هم 

شعر داشته و کار ارزشمند و بزرگی بوده است.
وی با اشاره به بودجه شهرداری تهران و برنامه چهارم توسعه گفت: 
برنامه را ارائه کردیم و ان شــاءالله جمع بندی نهایی آن را در شــورا انجام 
خواهیم داد. مقدمه بودجه آماده شــده و بعد از آماده ســازی مقدمه در 

انتهای هفته با معاونت ها جلسه انتهایی را برگزار می کنیم.

وزیر آموزش  و پرورش:

افت تحصیلی دانش آموزان در آموزش مجازی
وزیــر آموزش و پرورش اُفت تحصیلی دانش آموزان را در فضای مجازی 
تأییــد و اظهــار امیدواری کرد کــه با تلاش مضاعف معلمان این مســأله 

جبران شود.
»یوســف نــوری« در پاســخ به اینکه بــا توجه به تأکیــد رئیس جمهور بر 
غیرحضوری نشدن آموزش ها اما شاهد تعطیلی مدارس در دوره ابتدایی 
بودیــم، بــه ایرنــا گفــت: از رئیس جمهور تشــکر می کنــم کــه دغدغه این 
موضوع را دارند و خود ما نیز مدافع این هستیم که مدارس تعطیل نشود.

وی ادامــه داد: امــا گاهی حجم آلودگی هوا به حدی زیاد اســت که ما 
هم تابع شــرایط می شــویم. البته با دســتور رئیس جمهور قرار شد در هر 
نشســت هیأت دولت آخریــن گزارش ها در راســتای اقدامات هوای پاک 

ارائه شود تا اگر موانعی وجود دارد، رفع شود.
وزیر آموزش و پرورش درباره تدبیر دســتگاه متبوع برای جلوگیری از 
اُفت تحصیلــی دانش آموزان گفت: اُفت تحصیلــی را در فضای مجازی 
شــاهد هستیم هرچند به شــیوه های مختلف معلمان تلاش می کنند اما 
بــا همت مضاعف معلمان و حضــور دانش آموزان در مدارس این ضرر 

جبران خواهد شد و امیدواریم که شاهد تعطیلی مدارس نباشیم.
یوســف نوری وزیر آمــوزش و پرورش در آیین افتتــاح طرح دیده بان، 
اظهار کرد: رهبر معظم انقلاب بارها پیرامون موضوع جهاد تبیین تأکید 
داشته اند و آن را به عنوان یک فریضه قطعی و وجودی مطرح نموده اند. 
بر همین اســاس آموزش و پرورش به دو دلیل بســتر مهمی برای جهاد 
تبییــن اســت، اول اینکــه پیشــرفت هایی کــه در جمهوری اســلامی ایران 
مشــاهده می کنیــد و اســتناد بــه فرمایشــات رهبــر معظم انقــلاب که در 
حوزه های علمی در قله قرار داریم، نقش آموزش و پرورش نقش بسیار 

پررنگی است.
نوری ادامه داد: براســاس تحقیقات صورت گرفته، دشــمن به  دنبال 
آن اســت که پیشــرفت های علمــی در حوزه های مختلف را پیش چشــم 
مردم جامعه و نســل آینده ســاز مملکت، تصنعی نشــان دهد، در حالی 
کــه خــود آنهــا پیشــرفت های مختلــف ایــران اســلامی را در عرصه هــای 

بین الملل دیده اند و حتی تلاش کردند مدارس را تعطیل کنند.
وی افــزود: کرونــا اگر چه لطمه زیادی به بحــث تعلیم و تربیت ما زد 
اما از ســوی دیگر دانشــمندان ما از ۶ روش به واکسن دست پیدا کردند و 
ما امروز وضعیت خیلی خوبی نســبت به کشورهای دیگر جهان داریم و 
در ایــن مقوله هم در قله های جهانی قرار داریم. ما باید دانش آموزان را 

با مفاخری که داشته ایم، آشنا کنیم .
وزیــر آموزش و پــرورش ابراز کرد: در ابتدای انقلاب ســرانه آموزش و 
پرورش برای هر دانش آموز یک ونیم متر بود و امروز با توجه به افزایش 
جمعیــت بویــژه در دهــه اخیر و مشــکلاتی که وجود دارد، ســرانه فضای 
آموزشــی به پنج و دو دهم متر رســیده است یا در بحث نرخ سوادآموزی 
بیــن ۱۰ تــا ۴۹ ســال در ابتدای انقــلاب ۴۷ درصــد و امروز بــه ۹۷ درصد 

رسیده ایم.

تراکم فروشی حل شد، تخلف فروشی نه!
»ایران« از هوشمند شدن فرایند صدور پروانه های ساخت و تأثیر آن بر میزان تخلفات گزارش می  دهد

طبق آمار شهرداری تهران، تخلفات در حوزه ساختمان کاهش یافته است
 

هوشمند شــدن صدور جواز ساخت و ساز 
باعــث کاهش آمــار تخلفات ســاختمانی 
شــده اســت. اگرچــه شــهرداری همچنان 
از محــل ایــن تخلفــات درآمــد دارد، امــا 
میــزان درآمــدی که از ایــن محل به جیب 
دولت محلی می  رود، ناچیز اســت. برخی 
کارشناسان معتقدند که تخلفات همچنان 
درآمدزاســت، امــا نه بــرای شــهرداری که 
باتوجه به نرخ صعودی ملک، بیشتر برای 
ســازندگانی می  صرفــد کــه حاضرند مابه 
ازای این تخلــف را بپردازند. اگرچه میزان 
جریمــه کمیســیون مــاده ۱۰۰ بــه اعتقــاد 
برخی هــا بازدارنــده اســت و حتــی برخی 
ســازنده ها بــه تخریب یا عقب نشــینی به 
جای پرداخت جریمه بیشتر تن می  دهند، 
امــا تمایل برخــی شــورایی ها بــه افزایش 
صــدور پروانــه در وضعیت رکــود موجب 
شده تا نرخ جریمه از رقمی که هست بالاتر 
نرود. موضوع نگران کننده ای که به اعتقاد 
برخی کارشناسان شهری باید افزایش یابد 

وگرنه به افزایش تخلفات دامن می  زند.
مهدی بابایی، عضو شورای شهر تهران 
بــا اشــاره به اینکــه اصل موضــوع تخلف، 
تراکم فروشــی بــود کــه زمانی به ســاخت 
طبقــات اضافی خــارج از طــرح تفصیلی 
مجوز داده می  شــد، به »ایــران« می  گوید: 
»غیــر از طبقــات، اغلــب تخلفــات جزئی 
است که در حین ساخت و ساز رخ می  دهد 
و 3 تــا 5 برابــر جریمه تخریب و نوســازی 
هــم بــرای آن پیش بینی شــده اســت، اما 
هــم اکنــون کــه صــدور جــواز ۱۰۰ درصــد 
الکترونیکــی و بــه نوعــی هوشــمند شــده 
اســت، کســی نمی تواند در تهران خارج از 
طــرح تفصیلی جواز بگیــرد، مگر اینکه به 
کمیسیون ماده 5 برود که قضیه فرق دارد 
و اغلب هم موردی است. البته طرحی در 
شورای شــهر در دســتور کار گذاشته ایم که 
حتی آن دسته از پرونده هایی که استثنائاً به 
کمیسیون ماده 5 می  رود نیز ارسال آنها به 
تصویب شورای شهر برسد، یعنی اعضای 
شــورا در جریان پرونده قرار بگیرند. زمانی 
که این فرایند الکترونیکی نبود امکان وقوع 

تخلف در این حوزه وجود داشت.«
ادعــای  »البتــه  می  دهــد:  ادامــه  وی 

الکترونیکــی شــدن در ابتــدای مدیریــت 
شهری دوره اصلاحات بود، اما 6 ماه مانده 
به دوره جدید سامانه، هوشمند شد و دیگر 

امکان صدور مجوز دستی وجود ندارد.«
او البتــه منکــر بــروز تخلف نشــده، اما 
تعــداد و مقدار آن را بســیار ناچیز می  داند 
کــه در مثــلًا پاســیوها بــه صورت مــوردی 
اتفاق می  افتد که آن هم مناطق تا ســقف 
محــدودی اجــازه جریمه دارنــد و خارج از 
آنها به کمیسیون ماده ۱۰۰ ارسال می  شود، 
اما درباره اینکه بخواهیم بگوییم الان چند 
درصد ارسال پرونده ها به کمیسیون ماده 
۱۰۰ کاهــش یافتــه نمی توان عــدد دقیقی 
اعــلام کرد، چون پرونده هــا تاریخ معینی 
ندارند. در کمیسیون ماده ۱۰۰ هم مطابق 

طرح تفصیلی برخورد می  شود.«
ë تخلفات در باغات کاهش یافته است

در  تخلفــات  وضعیــت  دربــاره  او 
باغات تهــران هم می  گویــد: »از زمانی که 
ســطح اشــغال از 3۰ بــه ۱5 درصــد در دو 
طبقه رســید، تعداد درخواســت ها بســیار 
محدود شــد. شــاید ســالانه به ۲ تا 3 مورد 
بیشــتر نرســد، چــون بــرای مالــکان هــم 
دیگر به صرفه نیســت، امــا در برهه ای به 
علــت ســطح اشــغال 3۰ درصد کــه گاهاً 
تــا 6۰ درصــد هم کشــیده می  شــد، صرفه 
اقتصادی داشــت. الان چون صــدور جواز 
۱۰۰ درصــد هوشــمند شــده امکان تخلف 
وجود ندارد چون سیستم باید مجوز دهد. 
مگر در بالکن یا پاســیو که مجوز محدودی 

به مناطق داده شده است.«
درآمــد  میــزان  کــه  می  گویــد  بابایــی 
شــهرداری از محــل تخلفات بســیار ناچیز 
اســت. جریمه پاســیو نســبت به عــوارض 
تخریب و نوسازی شاید یک دهم باشد آن 
هم بــرای ســاختمان هایی که تخلف کنند 
که مثلًا در ملک شــمالی تخلف نیســت و 
در املاک جنوبی هم 3 تا 5 برابر عوارض، 
جریمه می  شــوند. 3۰ تا 35 درصد درآمد 
شــهرداری هم اکنون از محل درآمد پایدار 
اســت و ۱۰ درصد درآمد از فــروش املاک 
به دســت می  آید. البته شــهرداری باید هر 
ســه ماه یک بار گزارشــی به خزانه دار شورا 
دربــاره منابــع درآمــدی خــود ارائــه دهد. 
اگرچه در درآمد نقد وضع مان خوب است، 

اما در درآمد غیرنقد عقب هستیم.«

ë !تخلف فروشی به جای تراکم فروشی
با این حال تعدادی از ســازندگان که در 
مناطق مرکزی تهران ساخت و ساز می  کنند 
خــلاف این گفته هــا را تأییــد می  کنند. آنها 
معتقدند که با پول می  توان در شــهرداری 
تهــران هرکاری انجام داد و این به شــرطی 
اســت که شما رابطه داشــته باشید. چراکه 
حالا برخی از سازنده ها به هر دری می  زنند 
تا تراکم مازاد )سطح اشغال بالاتر( داشته 
باشند، اما در عمل تعداد محدودی موفق 
به گرفتن تراکم مازاد می  شــوند. بهای این 
تراکم هم البته کم نیست. برخی می  گویند 
در ازای هر متر بیشــتر در ســطح اشــغالی 
که بالاتر از ســطح اشغال مصوب در طرح 
تفصیلی است، باید ۲۰ تا 3۰ درصد قیمت 
تمام شده را پرداخت کرد و البته این مبلغ 
جــدا از تخلفــات جزئی اســت که مثــلًا در 
پاســیو اتفــاق می  افتــد. چراکــه تخلف این 
موارد چندان پرهزینه نیســت و با  متری 5 
تا 6 میلیون تومان هم دســتور مازاد در این 
ســطح داده می  شــود. اما زمانــی که بحث 
به جزئیــات بیشــتر می  رســد،  قضیه فرق 
می  کنــد. خــب سیســتم هوشــمند چگونه 
اجــازه ایــن تخلفــات را صادر می  کنــد؟ آیا 
ادعــای اینکــه سیســتم الکترونیکــی اجازه 
نمی دهــد طرحی خــارج از طرح تفصیلی 
جلــو برود غیرواقعی اســت؟ مســأله البته 
دارد.  را  خــودش  خــاص  پیچیدگی هــای 
برخــی ســازنده ها از جملــه روح الله ثابتی 

کــه از ســازندگان مناطــق مرکــزی تهــران 
اســت به »ایران« می  گوید کــه وقتی کار به 
شــورای معمــاری مناطق کشــیده شــود با 
فیش دستی هم می  توان پرداخت مازاد را 
انجام داد که البته درحســابداری پرداخت 
می  شــود، اما دیگر فیش سیستمی ندارید. 
البته منظور فیش مازاد اســت نه فیشی که 
برای ســطح اشــغال قانونی باید پرداخت 
کنیــد، چراکــه بــرای آن فیــش سیســتمی 

گرفته اید.
ë  درآمد تخلفات به جیب سازنده می  رود

تا شهرداری!
کارشــناس  گلپایگانــی،  عبدالرضــا 
معماری و شهرسازی با بیان اینکه موضوع 
تخلــف در ســاخت و ســاز جــدی اســت، 
چون به واســطه آن درآمــد هنگفتی برای 
سازنده و مالک ایجاد می  شود، به »ایران« 
می  گویــد: »اگر فرایند دقیقی برای نظارت 
حین انجام کار باشــد، صورت مسأله پاک 
می  شــود، امــا گام بعــدی این  اســت که با 
تخلــف برخــورد قانونــی می  شــود یــا نــه. 
درهمــان دوره بــرای اینکــه جلوی تخلف 
گرفتــه شــود مــا ســازکار نظارتــی دقیقــی 
تنظیــم کردیــم تــا برمبنــای تقســیم کار 
گزارش تخلف در هر ســطحی اعلام شود. 
پیش از این ســازکار روشنی وجود نداشت 
و بــاب بود که مهندس ناظر گــزارش را به 
شــهرداری اعلام و شــهرداری هم مطابق 
گزارش با متخلــف برخورد کند،اما در این 

طرح نظــارت کاملًا به صورت سیســتمی 
انجام می  شود. متأسفانه الان کار به شکل 
پراکنده اســت. درحالی که مسئولیت باید 
شفاف و مشخص بوده و امکان نظارت در 
هر مرحله وجود داشته باشد. ما نیروی این 
کار را هــم در شــهرداری داریم اما تقســیم 
کارمان درســت نیســت. کلیــات این طرح 
هم در شورا تصویب شد اما به مرحله اجرا 

نرسید.«
او درباره درآمدزایی شهرداری از محل 
تخلفات شهرسازی می  گوید: »اینکه گفته 
می  شــود شــهرداری از ایــن محــل کســب 
درآمد می  کند بیشــتر شبیه توجیه و بهانه 
است برای افرادی که می  خواهند منفعت 
کار را از دســت ندهنــد. یک نیــروی ناپاک 
می  تواند کل مجموعه را بدنام کند. عددی 
کــه از این محــل به دســت می  آیــد ناچیز 
است اما برای مدیرانی که توجه نمی کنند، 
می  توانــد یــک توجیــه خــوب باشــد. مثلًا 
در بحــث تخلفــات باغــات کــه در نهایت 
منجــر به توقــف صــدور پروانــه در باغات 
شــد، درآمــدی کــه از محــل صــدور پروانه 
عاید شــهرداری می  شــد، یــک درصد کل 
درآمد شــهرداری برای ۱۰ سال بود، اما در 
مقابل این تخلف بــرای صاحب باغ و آن 
مأمــور متخلــف کلان محســوب می  شــد. 
پس موضوع شخص است نه سازمان! اما 
اصل این است که باید جلوی تخلف قبل 
از وقــوع گرفتــه شــود و این نیــاز به نظارت 

جدی دارد که در شهرداری ضعیف است 
و باید تقویت شود.«

وی ادامــه می  دهد: »درحــوزه برخورد 
با تخلف هم مثلًا اگر تخلفی به کمیسیون 
ماده ۱۰۰ ارسال شود باید بدانیم که بیش از 
85 درصد آرای ماده ۱۰۰ بازگشت به شکل 
قانونی و رفع تخلف یا تخریب است و فقط 
۱5 درصد با جریمه رفع و رجوع می  شــود. 
البته یک سری تخلفات جزئی در منطقه 
رسیدگی می  شــود که قبلًا تعریف روشنی 
از ایــن تخلفــات جزئی وجود نداشــت اما 
ســازکار دقیقی بــرای آن تعریف شــد و به 
تصویب شورا هم رسید و مبنای عمل قرار 
گرفــت. جریمه ایــن نوع تخلفــات جزئی 
هم سیســتمی پرداخت می  شــود. مسأله 
دیگر کاهش ســود تخلف برای سازندگان 
اســت کــه در دوره ای حتــی پرونده تخلف 
به کمیسیون ماده ۱۰۰ می  رفت، اما مالک 
حاضر بود به جای جریمه رأی به تخریب 
داده شود، اما باتوجه به افزایش نرخ ملک 
هنــوز تخلــف صرفــه دارد؛ بنابرایــن بایــد 
عــوارض و جریمــه متناســب با رشــد نرخ 
مســکن افزایش یابد. متأسفانه در شورای 
ششــم اعتقادی بــه این موضــوع ندارند و 
حتی برای عوارض تخفیف قائل شــده اند 
تا آمار ساخت و ســاز بالا برود. درحالی که 
هزینه کل عوارض صدور پروانه نسبت به 
قیمــت آپارتمان ۲ تا 3 درصد اســت و ۷۰ 

درصد پول زمین است.«
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حمیده امینی فرد
خبرنگار

دی مــاه  ۲۹و3۰  تاریــخ  در  و  بــزودی 
کنکــور ۱۴۰۲ براســاس مصوبــه شــورای 
عالــی انقــلاب فرهنگی برگزار می شــود.

ایــن تاریــخ جدیــدی در برگــزاری یــک 
کنکــور اســت امــا  شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگــی بــه دنبــال تحــولات در نحــوه 
پذیــرش داوطلبــان کنکور مصــوب کرد 
فعلًا در ســال دو بــار کنکور برگزار شــود. 
از ســوی دیگر براســاس ایــن مصوبه در 
ســوابق  فقــط   ۱۴۰۲ ســال های  آزمــون 
تحصیلی ســال دوازدهم با تأثیر قطعی 
درنظــر گرفته می شــود و در کنکور ســال 
۱۴۰3معــدل ســال یازدهــم نیــز اضافه 
می شــود و در کنکــور ســال ۱۴۰۴ ســوابق 
تحصیلی ســال دهم هــم اضافه خواهد 
شــد. با این مصوبه، ســنجش داوطلبان 
بــرای ورود بــه دانشــگاه بــه دو بخــش 
تقســیم می شــود که یک بخــش مربوط 
به سوابق تحصیلی و یک بخش مربوط 
بــه کنکــور اســت. تأثیــر قطعــی ســوابق 
تحصیلی در ســال ۱۴۰۲ صرفاً ۴۰ درصد 
خواهــد بود و بتدریــج این میــزان به ۶۰ 

درصد تأثیر قطعی خواهد رسید.
همچنیــن براســاس مصوبــه جدید، 
کنکــور دو بــار در ســال برگزار می شــود و 
ســوابق تحصیلــی نیز قابل تکرار اســت، 
بــه ایــن معنــا کــه اگــر معدل ســه ســال 
آخر بــرای دانش آمــوزان مطلوب نبود، 
در  شــرکت  می توانــد  آمــوز  دانــش  آن 
امتحانــات را چندیــن بار تکــرار کند تا به 
نتیجــه مطلوب دســت پیدا کنــد، بدین 
ترتیــب کنکــور سراســری فقــط شــامل 
دروس  و  می شــود  تخصصــی  دروس 
عمومی در ســوابق تحصیلــی تأثیرگذار 
خواهــد بود. اکنون که فصــل آزمون های 
ترمیمی برای ارتقای معدل است اخبار 
متعــددی دربــاره تقلــب در آزمون های 
نهایــی و ترمیمــی به گوش می رســد که 
رئیس ســازمان ســنجش آموزش کشــور 
در نشســت خبری روز گذشته خود به آن 
اشاره کرد. در همین راستا نشست خبری 

عبدالرســول  پورعبــاس رئیس ســازمان 
سنجش آموزش کشور صبح روز گذشته 
با موضوع کنکور ســال ۱۴۰۲ برگزار شــد. 
پورعبــاس در ایــن نشســت همــان ابتدا 
مهم تریــن چالش پیش پــای کنکوری ها 
را هــدف قرار داد و گفت: »از آنجا که این 
آزمون در تیرماه هم مجدداً تکرار خواهد 
شد انتظارداریم استرس داوطلبان کمتر 
باشــد و در ایــن آزمــون به نوعــی خود را 

مورد ارزیابی قرار دهند.«
ë برگزاری آزمونی امن اولویت است

امــا شــاید مهم تریــن بحثــی کــه این 
روزهــا پیرامــون کنکور به گوش می رســد 
بحث درباره ایجاد امنیت کنکور باشــد تا 
جایی که پای قطع اینترنت در حوزه های 
انتخابــی کنکور را به میان کشــاند. رئیس 
ســازمان ســنجش آمــوزش کشــور بیــان 
کــرد: مــا در این مســیر تمام تــلاش خود 
را می کنیــم تا آزمــون امنی برگــزار کنیم.

قدم اول این بود که رؤســای دانشگاه های 
معیــن هــر اســتان بــه عنــوان نماینــده 
تام الاختیــار وزیــر علــوم در آزمون هــا و 
ریاست حوزه ها منصوب شدند. قدم دوم 
مصوبه شــورای امنیت کشور است. طبق 
جلســه ۷۶۵ شــورای امنیت کشــور برای 
تمامی دستگاه های کشور از جمله وزارت 
اطلاعات، بهداشت، سازمان های صدا و 
سیما، اورژانس، هلال احمر، هواپیمایی، 
راه آهــن، پســت و... تعییــن تکلیف شــد 
که آزمون سراســری را یک امر ملی تلقی 
کنند. پورعباس گفت: در قدم ســوم باید 
بگوییــم کــه ســازمان ســنجش آمــوزش 
کشــور انرژی خوبــی را برای ارتقا بخشــی 
بــه مراکز آزمون ها صرف کــرد. ما دو هزار 
و ۴۰۰ مرکز آزمون داریم که درجه امنیتی 
بالایی دارند. قدم بعدی تنوع بخشــی در 

دفترچه های آزمون ها بوده است.
گذشــته  ســال  مــا  کــرد:  اشــاره  وی 
توانســتیم با کمــک شــرکت های دانش 
بنیان تا ۹۵ درصد مسیر تقلب را ببندیم 
و  پزشــکی  جملــه  از  رشــته هایی  در  و 
دنــدان پزشــکی این آمار بــه صد درصد 
رسیده است. برخی شبکه ها و کانال های 
مجــازی تــلاش دارنــد دانــش آمــوزان و 

داوطلبان را به دام خوشــان بیندازند. در 
عیــن حال نــه تنها یک مــورد هم موفق 

نبوده بلکه خود آنها نیز به دام افتادند.
بــرای  داد:  توضیــح  پورعبــاس 
جلوگیری از تقلب مکانیزم هایی طراحی 
شــده کــه جلــوی ورود غیررســمی و غیر 
تخصصی افــراد بــه حوزه هــا را می گیرد 
و نمی گــذارد فــرد از مســیر تقلــب وارد 
دانشگاه شود. امســال برای کشف تقلب 
دســتگاه ها پیشــرفته تر شــده اند. مــا این 
شــبکه ها را رصــد کردیم و خیلــی از آنها 
بــه دام افتادند. همچنین از پدر و مادرها 
می خواهیــم که فرزندان خود را از مســیر 
تقلــب دور کنند. ســال گذشــته 8۵۷ نفر 
را بــا تجهیــزات گرفتیم و هــزار نفر دیگر 
را بــا توجه به روش های متعدد ســازمان 
شناسایی کردند. دسته  اول از متقلبان 3 
تا ۱۰ سال از ورود به آزمون منع می شوند، 
همچنیــن دســته دوم و ســوم هم همان 

سال از آزمون منع خواهند شد.
وی افــزود: آخریــن حلقــه حفاظــت 
از آزمــون بحــث اینترنت اســت که طبق 
مصوبه »شاک« قطع اینترنت به صورت 
نقطــه ای مطــرح شــده و درخواســت ما 
باید به شــورای امنیت کشور برود و نحوه 
اجــرای آن بــه عهــده وزارت ارتباطــات 
اســت. مــا لیســت تمام نقــاط یــا همان 
حوزه هــای آزمون را بــه وزارت ارتباطات 
ارسال کردیم، چگونگی محدود کردن به 

نظر وزارت ارتباطات بستگی دارد. هدف 
ما این اســت که مســیر ارســال و دریافت 
عکس و فایل بسته شود. ما نمی خواهیم 
به طور مطلق اینترنت کشــور قطع شود. 
ایــن آزمــون سه ســاعته بــوده و اینترنت 
در محــل آزمــون قطــع می شــود. رئیس 
ســازمان ســنجش آموزش کشــور گفت: 
ما می دانیم که شــبکه اینترنت در کشــور 
حســاس است و کســب و کار و جنبه های 
مختلــف زندگــی مردم بــا اینترنــت گره 
خورده اســت اما جمعیت متأثر از کنکور 
متقاضی این امر هستند که امنیت فراهم 
شــود. البته که منظور مــا اینترنت همراه 

است نه اینترنت ثابت.
ë  ،حســاس تر آزمــون  چقــدر  هــر 

شبکه های تقلب فعال تر!
پورعبــاس در ادامــه این نشســت در 
پاســخ بــه روزنامه ایــران دربــاره اینکه با 
توجه به تقلب های گسترده در امتحانات 
نهایــی و آزمون هــای ترمیمــی، ســوابق 
تحصیلــی دانــش آمــوزان کــه در نتیجه 
قبولــی آنهــا در دانشــگاه ها مؤثــر اســت 
چقدر قابل اتکا هستند گفت: به میزانی 
کــه آزمــون حســاس می شــود طبیعتــاً 
و  برنامه ریــزی  هــم  تقلــب  شــبکه های 
فعالیت بیشــتری می کننــد ضمن اینکه 
آزمون هــای آمــوزش و پــرورش کــه بــه 
صورت تشریحی است، زمان بیشتری را 

به خود اختصاص می د هند.

وی اضافــه کرد: ما هــم در این زمینه 
تجربــه خودمان را به آمــوزش و پرورش 
منتقــل کردیــم. گرفتن عکس از جلســه 
آزمــون و ارســال آن به بیــرون، تبدیل به 
مقولــه ای تقریبــاً عــادی شــده اســت. بر 
همین اســاس برای اینکه پاسخ سؤالات 
به حوزه ها راه پیدا نکند به کمک آموزش 
و پــرورش رفتیــم و بیش از هزار دســتگاه 
طراحــی  را  آشکارســاز  یــا  ســیگنال یاب 
کردیــم و افــراد متخصصی را کــه بر این 
اختیــار  در  هســتند  مســلط  دســتگاه ها 
آموزش و پرورش گذاشتیم. در نهایت تا 
یک هفته گذشته تعداد زیادی تجهیزات 
تقلــب کشــف کردیــم. رئیــس ســازمان 
سنجش آموزش کشور افزود: در مجموع 
برگزاری آزمون های کاغذی خدشه هایی 
خواهــد داشــت. هر چقدر کــه طراحی ها 
پیچیده تر باشد، طرف مقابل هم تلاش 
می کنــد که تســلط پیدا کنــد. نهایتــاً هم 
مــا و هــم آمــوزش و پــرورش به ســمت 
تمــام  و  الکترونیــک  تمــام  آزمون هــای 
هوشمند بدون کاغذ می رویم. با این رویه 
بستر تقلب به شکل کامل از بین می ر  ود.

اجــرای  بــه  اشــاره  بــا  پورعبــاس 
آزمون های الکترونیک توضیح داد: البته 
تا زمانی کــه زیرســاخت های لازم ایجاد 
نشــود مشــکلات به قوت خــود باقی اند. 
بنابرایــن مشــکل قانــون نیســت، بلکــه 
زیرســاخت هایی اســت که زمینه اجرای 

قانــون را فراهم کند. ما زیرســاخت های 
لازم را در بعــد نرم افــزاری تهیه کردیم 
و تســت های لازم را هــم گرفتیم. بزودی 
شــکل  بــه  را  الکترونیــک  آزمون هــای 
آزمایشــی در کشــور اجــرا خواهیــم کرد. 
اگــر آزمون هــای الکترونیــک در مقطــع 
آزمایشــی با موفقیــت روبه رو شــدند در 
آزمون های سراسری هم به شکل رسمی 

اجرا خواهند شد.
وی بیــان کــرد: اکنــون در مرحلــه ای 
هستیم که استانداردهای حوزه برگزاری 
آزمون را برای آزمون الکترونیک تقویت 
کنیــم. ضمن اینکه گســتره کشــوری هم 
بایــد در آزمون الکترونیک در نظر گرفته 
شــود یعنی این طور نیســت کــه فقط در 
مراکــز اســتان ها زیرســاخت ها را فراهم 
کنیــم بلکــه بایــد زیرســاخت ها در همه 
مناطق کشور فراهم باشد. با تعاملی که 
با آموزش و پرورش و دانشــگاه ها داریم، 
امیدواریم که تا چند ماه آینده چند مورد 

از این مراکز را افتتاح کنیم.
تکلیــف  تعییــن  بــه  پاســخ  در  وی 
تمامــی  گفــت:  شــبهه دار  داوطلبــان  
کســانی که به هر طریقی شــبهه داشتند 
این شــبهه در چهار جهت است و قانون 
گفته حداقل باید دو جهت آن را داشــته 
باشند تا آنها داوطلب شبهه دار قلمداد 
شوند. مهم ترین بخش کار، کلید تقلبی 
اســت که مــا ســاختیم. این کلیــد تقلب 
بــا شــیوه هایی خاص ســاخته شــده و بر 
مبنــای تطبیــق پاســخنامه داوطلــب با 
کلیدهای تقلب، افرادی را که مشــکوک 
بوده اند شناســایی می کنیم. معمولاً این 
افراد از سابقه تحصیلی خوبی برخوردار 
ســازمان  قبلــی  آزمون هــای  از  و  نبــوده 

سنجش نمرات خوبی کسب نکرده اند.
آمــوزش  ســنجش  ســازمان  رئیــس 
کشــور در پایان گفت: تا کنون ســه آزمون 
از ایــن افــراد گرفته شــده کــه روز جمعه 
۱۶ آذر ســومین آزمــون از آن هــا گرفتــه 
شــد و بعد از این دیگر آزمونی نخواهیم 
گرفــت. تــا بــه امــروز ۵۰ نفــر در آزمــون 
مهرماه تبرئه  شــدند و حدود ۱۵ نفر هم 

در آزمون آذرماه تبرئه شدند.

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور پیشنهاد داد

قطع اینترنت همراه در زمان کنکور به صورت نقطه ای 
اکرم رضایی ثانی
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